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GEOCHEMICAL ASPECTS OF AEROGENIC MIGRATION POLYUTANTOV WITHIN URBANISTIC 
LANDSCAPES 

 
The important role of ecological factors in modern economy and policy generates the need for correct and adequate 

representation of the relevant information. As all environmental problems are inseparable from territories in which they are 
anyway shown, their constructive discussion and the decision is impossible without the corresponding cartographic materials. 
Atmospheric air among components of the environment is characterized by the greatest dynamism and at the same time 
features of migration of pollyutant to a certain extent submit to laws of geochemical migration of substance in atmospheric 
air. The geographical environment changes in general continually, with separate elements of discretization. Feature of the 
cities is that degree of discretization of the environment in these territories considerably increases. Thus, in the territory of the 
cities, along with disperse, multiple character of sources of pollutants, exerts on the level of air pollution impact and the 
process of migration of pollyutant in atmospheric air determined by a local microrelief and character of the spreading 
surface. 

In the territory of the city of Izhevsk the Complex Laboratory of Monitoring of the Environment of the Udmurt center 
for hydrometeorology and monitoring of the environment makes regular observations of the level of pollution of atmospheric 
air on 4 stationary and 2 route posts. During 2000-2013 the tendency to decrease in level of pollution is noted by sulfur 
dioxide, carbon oxide, nitrogen dioxide. Content in atmospheric air of the weighed substances, nitrogen oxide and 
formaldehyde remains stable. From 2000 for 2016, the KIZA minimum value calculated on 5 priority pollutants was noted in 
2001 and was 7,44. The maximum value has been recorded in 2003 was 13,68. The existing network of monitoring hasn't 
enough for the complex characteristic of pollution of atmospheric air as, the territory of the city of Izhevsk will be populated 
unevenly, therefore, air pollution to be distributed unevenly too. In this regard, at department of Ecology and FGBOOU 
WAUGH'S environmental management "UDGU" during the period from 2014 to 2016 have organized researches of a 
condition of atmospheric air on the program of incidental sampling [2]. In total, within the program of an incidental research 
of a condition of atmospheric air for each component a little more than 3500 samplings have been carried out. Along with 
sampling meteorological indicators were defined, control of intensity of traffic flow (taking into account structure of a stream) 
in the points located on highways was exercised. For carrying out the spatial analysis of level of pollution of atmospheric air 
of Izhevsk during the period from May to October, 2016 in the territory of Izhevsk single researches of a condition of 
atmospheric air on 120 points have been conducted. The binding of the received single values of concentration to average 
annual values, according to incidental researches, was made through translated coefficient.  

When carrying out measurements and processing results it has been found out that indicators of pollution of 
atmospheric air on average in a year on the carriageway were higher, than intra quarter. It is caused by intensive receipt in 
atmospheric air of products of combustion of fuel. The IZA average value on pollutants for the city of Izhevsk according to 
results of measurements was 4,9. At the same time, calculation of IZA for the points located near highways has shown value 
equal 6,19, and in the intra quarter territory equal 3,61, what is 1,7 times less. The analysis of the average annual course of 
concentration of pollutants has shown, honor increase in concentration on controlled impurity during the warm period by 1,5 
times.  

Especially contrast were differences between values of concentration of STARS during the warm and cold period on 
the points located near highways that has indicated influence of weather conditions as factors of dispersion of impurity in the 
atmosphere. By practical consideration (calculation of coefficient of correlation) it has been defined that the most strong 
connection of levels of pollution of atmospheric air is revealed with values of temperature of atmospheric air and the wind 
mode. Calculation of extent of communication of KIZA and speed of wind has shown the return weak, reliable communication. 
Definition of extent of communication between the wind mode and concentration of separate impurity has shown the same 
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result. Calculation of coefficient of correlation between KIZA value and temperature of atmospheric air of display weak 
reliable positive communication (0,4). In too time, calculation of this coefficient between values of temperature and 
concentration of separate impurity I have defined more diverse picture. The greatest extent of communication was noted for 
formaldehyde and was characterized as positive reliable average extent of communication (0,58). It should be noted that the 
revealed communication "formaldehyde temperature" is similar to results received, within the researches conducted in the 
territory of other cities, for example, to Khanty-Mansiysk [1]. 

The spatial analysis of pollution of atmospheric air of the city of Izhevsk has shown, the KIZA greatest values (more 
than 4) for the territory of the central industrial zone presented by such enterprises as JSC Izhstal and CHPP-1, and also 
Oktyabrsky district and east suburb of Leninsky district of Izhevsk. High values of level of pollution of atmospheric air in this 
territory are connected with emissions of the industrial enterprises and high concentration and load of highways in this part 
of the city. It should be noted that KIZA values more than 4 are characteristic of all sites located in close proximity to large 
highways of the city of Izhevsk, irrespective of the location of this road. The KIZA maximum values in this zone reached 10 
and were noted on the points located near highways. 

In a zone with KIZA values from 3 to 4 the southern industrial zone (the Federal State Unitary Enterprise Izhevsk 
Mechanical Plant enterprises, JSC Izhneftemash), east industrial zone (LLC Objedinennaya Avtomobilnaya Gruppa (Izhavto), 
JSC Izhevsk Plant of Plastic, CHPP-2) and territories adjoining to them are located. In pollution of an atmospheric air of this 
territory the priority of influence of stationary sources is characteristic. 

Territories, influence of industrial emissions on which is much lower, in connection with remoteness from industrial 
zones got to a zone with pollution from 2 to 3 KIZA. These are intra quarter territories of the living area with multi-storey 
building. 

The territory which is characterized by KIZA values less than 1 belongs to recreational zones of Izhevsk (the Kirova 
Park, the Park of Astronauts), and also to the territory with private low floor building (the central part of Leninsky district, a 
southeast zone of the Industrial area and southern Pervomaisky district). The remoteness from large industrial sources of 
emissions and insignificant a contribution to pollution of emissions of motor transport, due to the lack of large highways is 
characteristic of this zone. 

 
 
Важная роль экологических факторов в современной экономике и политике порождает потребность в 

корректном и адекватном представлении соответствующей информации. Поскольку все экологические проблемы 
неотделимы от территорий, на которых они так или иначе проявляются, их конструктивное обсуждение и решение 
невозможно без соответствующих картографических материалов. Атмосферный воздух среди компонентов 
окружающей среды характеризуется наибольшей динамичностью и в то же время особенности миграции 
поллютантов в известной мере подчиняются законам геохимической миграции вещества в атмосферном воздухе. 
Географическая среда изменяется в целом континуально, с отдельными элементами дискретности. Особенностью 
городов является то, что степень дискретности среды на данных территориях значительно возрастает. Таким образом, 
на территории городов, наряду с дисперсным, множественным характером источников поступления загрязняющих 
веществ, на уровень загрязнения атмосферы оказывает влияние и процесс миграции поллютантов в атмосферном 
воздухе, определяемый местным микрорельефом и характером подстилающей поверхности. 

На территории города Ижевска Комплексная Лаборатория Мониторинга Окружающей Среды Удмуртского 
центра по гидрометеорологии и мониторингу окружающей среды проводит регулярные наблюдения за уровнем 
загрязнения атмосферного воздуха на 4 стационарных и 2 маршрутных постах. За период 2000-2013гг. отмечается 
тенденция к снижению уровня загрязнения диоксидом серы, оксидом углерода, диоксидом азота. Содержание в 
атмосферном воздухе взвешенных веществ, оксида азота и формальдегида остается стабильным. За период с 2000 по 
2016 годы, минимальное значение КИЗА, рассчитанное по 5-ти приоритетным загрязнителям, отмечалось в 2001 году 
и составляло 7,44. Максимальное значение было зафиксировано в 2003 году составляло 13,68. Существующей сети 
мониторинга недостаточно для комплексной характеристики загрязнения атмосферного воздуха, так как, территория 
города Ижевска заселена неравномерно, следовательно, загрязнение воздуха тоже будет распределяться 
неравномерно. В связи с этим, при кафедре Экологии и природопользования ФГБОУ ВО «УдГУ» в период с 2014 по 
2016гг были организованы исследования состояния атмосферного воздуха по программе эпизодического отбора проб 
[2]. В общей сложности, в рамках программы эпизодического исследования состояния атмосферного воздуха по 
каждому компоненту было осуществлено чуть более 3500 отборов проб. Одновременно с отбором проб определялись 
метеорологические показатели, осуществлялся контроль интенсивности транспортного потока (с учетом структуры 
потока) в точках, расположенных на автодорогах. Для проведения пространственного анализа уровня загрязнения 
атмосферного воздуха г.Ижевска в период с мая по октябрь 2016 года на территории г.Ижевска были проведены 
разовые исследования состояния атмосферного воздуха на 120 точках. Привязка полученных разовых значений 
концентраций к среднегодовым значениям, по данным эпизодических исследований, производилась через 
переводной коэффициент.  

При проведении замеров и обработке результатов было выяснено, что показатели загрязнения атмосферного 
воздуха в среднем за год на проезжей части были выше, чем внутриквартальные. Это обусловлено интенсивным 
поступлением в атмосферный воздух продуктов сгорания топлива. Среднее значение ИЗА по загрязняющим 
веществам для города Ижевска по данным результатов замеров составило 4,9. При этом, расчет ИЗА для точек, 
расположенных вблизи автодорог показал значение равное 6,19, а во внутриквартальной территории равное 3,61, что 
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в 1,7 раза меньше. Анализ среднегодового хода концентраций загрязняющих веществ показал, увеличение 
концентраций по контролируемым примесям в теплый период почти в 1,5 раза.  

Особенно контрастными оказались различия между значениями концентраций ЗВ в теплый и холодный 
период на точках, расположенных вблизи автодорог, что указало на влияние метеорологических условий, как 
факторов рассеяния примесей в атмосфере. Опытным путем (расчет коэффициента корреляции) было определено, что 
наиболее сильная связь уровней загрязнения атмосферного воздуха выявлена со значениями температуры 
атмосферного воздуха и ветровым режимом. Расчет степени связи КИЗА и скорости ветра показал обратную слабую, 
достоверную связь. Определение степени связи между ветровым режимом и концентрациями отдельных примесей 
показало тот же результат. Расчет коэффициента корреляции между значения КИЗА и температурой атмосферного 
воздуха показа слабую достоверную положительную связь (0,4). В тоже время, расчет данного коэффициента между 
значениями температуры и концентрациями отдельных примесей определил более разнородную картину. 
Наибольшая степень связи отмечалась для формальдегида и характеризовалась как положительная достоверная 
средняя степень связи (0,58). Необходимо отметить, что выявленная связь «формальдегид-температура» схожа с 
результатами полученным, в рамках исследований проведенных на территории других городов, например, в г.Ханты-
Мансийск [1]. 

Пространственный анализ загрязнения атмосферного воздуха города Ижевска показал, наибольшие значения 
КИЗА (более 4) для территории центральной промышленной зоны, представленной такими предприятиями как ОАО 
«Ижсталь» и ТЭЦ-1, а так же Октябрьского района и восточной окраины Ленинского района г.Ижевска. Высокие 
значения уровня загрязнения атмосферного воздуха на данной территории связаны с выбросами промышленных 
предприятий и высокой концентрацией и загруженностью автодорог в данной части города. Необходимо отметить, 
что значения КИЗА более 4 характерны для всех участков, расположенных в непосредственной близости от крупных 
автодорог города Ижевска, независимо от места расположения данной дороги. Максимальные значения КИЗА в 
данной зоне достигали 10 и отмечались на точках, расположенных вблизи автодорог.  

В зоне со значениями КИЗА от 3 до 4 располагаются южная промышленная зона (предприятия ФГУП 
«Ижевский механический завод», ОАО «Ижнефтемаш»), восточная промышленная зона (ООО «Объединенная 
Автомобильная Группа» («ИжАвто»), ОАО «Ижевский завод пластмасс», ТЭЦ-2) и прилегающие к ним территории. 
В загрязнении атмосферного воздуха данной территории характерен приоритет влияния стационарных источников. 

В зону с загрязнением от 2 до 3 КИЗА попали территории, влияние промышленных выбросов на которые 
значительно ниже, в связи с удаленностью от промышленных зон. Это внутриквартальные территории жилой зоны с 
многоэтажной застройкой. 

Территория, характеризующаяся значениями КИЗА менее 1 относится к рекреационным зонам г.Ижевска 
(Парк Кирова, Парк Космонавтов), а так же к территории с частной низко этажной застройкой (центральная часть 
Ленинского района, юго-восточная зона Индустриального района и южная Первомайского района). Для данной зоны 
характерна удаленность от крупных промышленных источников выбросов и незначительное вклад в загрязнение 
выбросов автотранспорта, в связи с отсутствием крупных автодорог. 
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ESTIMATION OF METHANE EMISSION FROM LOWLAND SWAPS 
 

The article is devoted to the issues of methane emission from natural sources. The subject of the study are natural 
sources of methane emission into the atmospheric air. In this article examined the volume of methane emissions from a typical 
site of a lowland bog. 

Methane is the main organic component of the Earth's atmosphere. Due to its high chemical inertness, it has the 
longest lifetime in comparison with other organic compounds and is therefore contained in the atmosphere in the largest 
quantities. The role of methane in global processes is not limited to its direct participation in the absorption of incoming 
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